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UUDISED
IDA-VIRUMAA
KUTSEHARIDUSKESKUSE
ÜKS KORPUS JÄÄB
KORRUSE JAGU
MADALAMAKS
Ida-Virumaa kutseharidus-
keskus sai järjekordseks re-
konstrueerimiseks Euroo-
past raha ning E-korpuse
renoveerimise käigus jääb
hoone ilma kolmandast kor-
rusest. Projekt on valmis,
käimas on riigihankekon-
kurss ehitustööde läbiviimi-
seks. LK 4

SILLAMÄEKOREOGRAAF
PÄLVIS KÕRGE
RAHVATANTSUPREEMIA

Sillamäekultuurikeskuse
rahvatantsuansambli Suve-
niir juhendajale Natalja
Rasskazovale sai osaks kõr-
ge tunnustus - tantsutaat
Ullo Toomi stipendium.
Rasskazova pälvis preemia
pühendunud tantsutöö, rah-
vaste tantsude ja eesti rah-
vatantsu propageerimise
eest Ida-Virumaal.
LK 5

SPORT
SOOMEST NAASNUD
STEPTŠENKO
KESKENDUB
TREENERITÖÖLE
Põhjanaabrite juures Soo-
mes ehitajana veidi oma
materiaalset olukorda pa-
randanud, on olümpialasest
laskesuusataja Daniil Stept-
šenko Eestis tagasi ja taas
end spordiga sidunud −
nüüd juba laste treeneri rol-
lis. LK 6

PÕLLUMAJANDUS: Piimatootjad tõmbavadkulutusi ja tootmist koomale

Piima kokkuostuhinna langus
veel poelettidel tunda ei anna

Piima kokkuostuhinna alandamine sunnib tootjaid?

piimatoodangut vähendama ja paneb tarbijad loot-
ma, et piimatooted ka poes odavamaks muutuksid.

Külli Kriis
kylli@pohjarannik.ee

Venemaa kehtestatud toidu-
kaupade sisseveo keelu järel
soovitas põllumajandusminis-
ter Ivari Padar Eesti inimes-
tel rohkem kodumaiseid too-
teid tarbida. Märkimisväär-
selt järgijaidpole see soovitus
leidnud. Nagu ka üleskutse
juua päevas klaas piima roh-
kem.

"Ega inimesed oma toitu-
misharjumusi ei muuda," po-
le OG Elektra omanik Oleg
Gross märganud, et tema
poodidest midagirohkem ost-
ma oleks hakatud. "Võib-olla
oodatakse, et tooted odava-
maks muutuksid? Arvan, et
see odavnemine on lähema-
te päevade küsimus. Midagi
peab kohe-kohe juhtuma,ega
vett tammi taga kaua kinni ei
hoia. Pean silmas just piima-
tooteid, sest need toovad ost-
jadpoodi."

Selveriavalike suhete juht
Annika Vilu ütles, et Eesti
tootjad viisid Venemaalepea-
miselt pikema säilivusajaga
piimatooteid, piima Venemaa-
le ei eksporditud.

"Tootjad suutsid kiires-
ti reageerida ja uute oludega
kohaneda, mistõttu n-ö odava-
te pakkumiste laviiniEesti tu-
rul ei tekkinud. Piimatoodete
hinnad praeguse seisuga ala-
nenud pole, samuti ei ole tul-

nud turuleuusipakkujaid.Pii-
ma ja piimatoodete müük on
püsinud stabiilsena, hüppelist
kasvu pole toimunud."
Piimatööstust mõjutab
hinnasurve

Maag Piimatööstuse müü-
giportfellis on eksport Vene-
maale marginaalse tähtsuse-
ga.

"Loomulikulton meil sellest
kahju, kuid elame selle üle,"
ütles ettevõtte tegevjuht Val-
dis Noppel "Pigem võib meid
mõjutada kogu Euroopas Ve-
nemaa sanktsioonide tõttu
tekkiv hinnasurve piimale ja
piimatoodetele."

Noppeli sõnul oli tänavu-
ne esimene poolaasta Maag
Piimatööstuse jaoksväga edu-
kas; Farmi kaubamärk kin-
nitus Eesti jaekaubanduse
mahulise turuosa arvestuses
kindlale teisele kohale. Vene-
maa sanktsioonide mõjust on
aga veel vara rääkida. Kind-
lasti vaadatakse üle kavanda-
tud investeeringud javajadu-
se korral lükatakse need eda-
si, praegu aga midagi kindlat
öelda ei saa.

"Kõige suuremat mõju võib
avaldadameedia jakaubandu-
se surve piimatoodete jaehin-
na alandamiseks," ütles Nop-
pel. " Oleks väga hea, kui ini-
mesed suhtuksid sellesse ter-
ve mõistusega: ettevõte peab
ära katma omakulud, tegema

tulevikku suunatud investee-
ringuid ning maksma konku-
rentsivõimelist palka. Samuti
oleme väga mures oma koos-
tööpartnerite − piimatootja-
te pärast. Piima ületootmine
võib viia hinna tasemele, kus
tootmise jätkaminepole enam
mõistlik. Loodame, et nii ELi
meetmed kui ka inimeste ter-
ve mõistus aitavad rasketest
aegadest üle saada."
Piimatootmineväheneb

"Piima hind on üsna kõvas-
tikukkunud," tõdes OÜ Revi-
no juhatuse liige Margo Pärt-
na. "Vaatame oma söödarat-
sioonid üle japüüame piima
odavamalttoota, seegaka too-
dang langeb.Kõik oleneb sel-
lest, kui kaua praegune olu-
kord kestab; kui paari-kol-
me kuuga midagi ei muutu,
siis vaatame, mis edasi saab.
Kindlasti me piimatootmistei
lõpeta, aga võib-ollapraagime
rohkem loomi välja; uut teh-
nikat soetada ei saa, mitmed
plaanid lükkuvad edasi... Selle
taha jääbkogu ettevõtteareng
seisma."

Ingli talu peremees Kun-
nar Kuusmik muigas, et pii-
makokkuostuhind langes sep-
tembris jaseptembrieest lae-
kub raha arvele alles oktoob-
ris, nii etpraegu tundub veel
kõik ilus.

"Eks see kukkumine muidu-
gimõjutab − varem maksti 32
senti liitrist, nüüd 26 senti; ta-
lus on iga sent ja euro arvel.
Kui sööt odavamaks läheks,
siis see aitaks natuke, aga te-
ravilja kasvatame ise ja eriti

sisse ei osta ning mineraalid
ja muudlisandid vaevalt oda-
vamaks lähevad."

Kuusmiku sõnul ta jõusöö-
ta enam ostma ei hakka, mis-
tõttu toodang väheneb.

"Noorkarihakkab kannata-
ma, starterit vasikateleenam
osta ei saa, aga pole midagi
parata," tõdes ta. "Kõige suu-
rem kulu onenergia − nii elek-
terkui küte −, aga selle pealt
eriti palju kokku hoidaei an-
na. Pool aastat ehk kannatab
sellise hinnaga ära, siis peab
midagi muutuma."

Eesti põllumeeste kesklii-
du juhtKalev Kreegipuu üt-
les Maalehele, et kohapealne
tööstus on ilmselt sunnitud
toorpiima hinda veelgi lange-
tama. Piima hind on tema sõ-
nul kukkunud tunduvalt alla
omahinna ning pikemat aega
tootjad nii vastu ei pea.

VENEMAA SANKTSIOONIDE
MÕJU

Venemaa poolt Euroopa Liidu
toidukaupadele augustis kehtes-
tatud sisseveokeelu kogumõju
Eesti toidusektorile ulatub 150
miljoni euroni aastas.

Enim mõjutavad sanktsioonid
Leedut, mille kala-ja põllumajan-
dussaaduste ekspordist läks Ve-
nemaale 41%, Poolat (19%),
Soomet (19%),Eestit (18%) ja
Luksemburgi (12%).

Üle maailma puudutavad sankt-
sioonid kõige rohkem piimatoo-
teid, Eestis piima-ja kalasektorit.

Allikas:Eesti konjunktuuriinstituut

Karja vähendamisestpiimatootjad praegu veel ei räägi, esialgu püütakse kulutusi muul moel kokku tõmmata. MATTI KÄMÄRÄ

Komisjon
toetas
akadeemia
toomist
Ida-Virusse
Riigikogu kultuurikomisjonis
leidis eile toetust opositsiooni-
lise Isamaa jaRes Publica Lii-
du(IRL) idee teha valitsusele
ettepanek viia sisekaitseaka-
deemia Ida-Virumaale.

Üllatavalt lõppenud hää-
letusel oli IRLi ettepaneku
poolt viis ja vastu kolm rii-
gikogu liiget. Komisjoni re-
formierakondlasest esimees
Lauri Luik ütles Postimehe-
le, et vastu hääletasideelnõu-
le üksnes Reformierakonna
liikmed, kelle hinnangul oleks
sisekaitseakadeemia Ida-Vi-
rumaale viimine riigile liiga
kallis.

"Raha sellises mahus, et
tervet kompleksi sinna ehi-
tada, meil pole," lausus Luik,
kelle sõnul nõuaks kogu aka-
deemia üleviimine umbes 60
miljonit eurot. Küll leiab Re-
formierakond tema sõnul, et
riigi kohaloleku suurendami-
seks võiks Ida-Virumaale ra-
jada õppeasutuse praktikabaa-
si,kus oleks pidevalt kohal sa-
dakadetti.

Riigikogu suures saalis tu-
leb eelnõu arutlusele järgmi-
se nädala neljapäeval. Millise
tulemusega sealnehääletus lõ-
peb, ei soovinudLuik praegu
ennustada.Vastuvõtmiseks va-
jabeelnõu vähemalt 51 saadi-
ku toetust.

Suve hakul algatatud otsu-
se eelnõuga teeksriigikogu va-
litsusele ettepaneku viia sise-
kaitseakadeemia Ida-Virumaa-
le, kuhu ehitataks õppeasutu-
sele uue, 2020. aastani kestva
Euroopa Liidu eelarveperioodi
jooksulka uus õppehoone.

IRLi hinnangul oleks sise-
kaitseakadeemia Ida-Virumaa-
le viimine ühtaegu nii regio-
naal- kui julgeolekupoliitiliselt
põhjendatud samm.

"Ukraina sündmuste val-
guses on sisekaitseakadee-
mia Ida-Virumaale nihutami-
se julgeolekumõõdekahtluse-
ta muutunud veelgi aktuaal-
semaks. Ida-Virumaa puhul
võib Venemaa kaasmaalaste
poliitika jätkumisega seotud
julgeolekuriskide kõrval esi-
le tuua ka mitmeidmuid tegu-
reid, mille tõttu vajab see Ees-
ti maakondriigi poolt senisest
suuremat tähelepanu," märkis
saadikurühm eelnõu seletus-
kirjas.

Saadikud tõid esile, et Har-
jumaa kõrval on Ida-Virumaa
suurima kuritegude arvuga
maakond Eestis, kus keskmi-
ne sissetulek ühe elanikukoh-
ta on Eesti keskmisest vee-
randi võrra madalam. Maa-
konnas elab ka ligi viiendik
kõigist Eesti töötutest. (Posti-
mees.ee)
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Arvamus
Piim ja patriotism
See tundub junii lihtne ja loogiline. Toiduaine-
te tarbimisel tasub eelistada kodumaa tooteid.
Majandus kasvab, raha jääb omariiki, oma ini-
mesed saavad tööd. Lõviosa inimestest kinni-
tabki küsitlustes, et eelistab kodumaiseid too-
teid.

Tegelik ostukäitumine aga sageli seda eikin-
nita ja nimetatud põhimõtted ununevad. Vali-
kuid mõjutavad nii turundusnipid kui toodete
hinnad. Kui kaubal sildiga "Tehtud Eestis" on
hinnanumber näiteks 30 protsenti suurem kui
samaväärsel importtootel, jääbpatriotism pal-
judel tagaplaanile.

Pealegi on nüüdses globaliseerunud majan-
duses sageli ka keeruline pihta saada, mis on
oma ning mis tuleb mitme maa ja mere tagant.
Kust on pärit tooraine ja kas omanikutulu jääb
Eestisse või rändab hoopis piiride taha? Lõp-
pude lõpuks loevad ka maitsed jaharjumused,
mis on visad muutuma.

Seepärast ei ole kaupluste müüginumbrite
põhjal märkimisväärset vilja kandnud ka Ve-
nemaa poolt Euroopa Liidu toiduainete keela-
mise järel siingi kõlanud üleskutsed hakata
senisest rohkem tarbima kodumaised toiduai-
neid. Olgugi et on üldteada, et iga varasemast
rohkem joodud klaas kodumaist piima või söö-
dud kohuke aitab kohalikel tootjatel üle elada
neid tagasilööke, mida idanaabri turu lukku-
minek onkaasa toonud.

Samas tasub siiski, kui ei suuda esimese hoo-
ga valida, millise kaubamärgiga kaupu poes
oma toidukorvi tõsta, mõelda korraks ka sel-
lele, et kodumaiste toiduainete kasuks otsus-
tades teete peale oma kõhu väikese heateo veel
kellelegi oma maal.

ÜKS KÜSIMUS
KES ON SÜÜDI JÕHVIS TEKKINUD VÕIMUVAAKUMIS?

Pärast seda, kui Jõhvi vallavalitsuse liigeKairi Soomer
möödunudnädalal lahkumisavalduse esitas, jäivallavalit-
susse kolmest liikmestvaid üks ning vallavalitsuson teo-
võimetu. Volitusi pole ka vallavanemAivar Surval, sest
volikogu pole uut vallavalitsustametisse kinnitanud.

Jõhvi volikogu esimees Niina Neglason

Mulle tundub, et seadusandluses on
need asjad veidi läbimõtlemata.Igalmuul
alal on ju nii, et kui inimene soovib töölt
lahkuda, on tööandjal õigus teda kuu ae-
ga veel kinni hoida, et selle ajaga leida
uus töötaja või töö nii ümberkorraldada,
et see ei kannataks. Vallavalitsuses aga
sellist võimalust pole ning vallavalitsuse liige võib päe-
vapealt lahkuda, tulgu või veeuputus.Selline päevapealt
lahkumine on suhteliselt vastutustundetu.

Uute müüride
rajamise hõng

Erik Gamzejev PEATOIMETAJA

Berliini müüri lange-
mise 25. aastapäeva
künnisel kisub vägi-
si sinnapoole, et ke-

setEuroopat on tekkimas va-
jadus pannapüsti uus pikk ta-
ra või sein, miseraldaks kah-
teüharohkem omavahel vas-
tuolluminevat maailma.

Venemaa praegune liider
VladimirPutin mähib omarii-
gile järjekindlalt üha pakse-
mat isoleerpaela ümber. Ag-
ressiivne häälestus ja palju-
dest lähinaabritest vaenlase
kuju loomine paneb parata-
matult siin Eestiski aina roh-
kem mõtlema sellele, kuivõrd
oleme kaitstud ja kui hästi
meiepiir ehk korrektselt öel-
deskontrolljoon peab.

Arvestades Venemaakind-
ralstaabiülema Valeri Geras-
simovidoktriini, mis hägustab
senistsõja mõistet, ning Vene-
maa tegutsemistniiKrimmis
kui Ida-Ukrainas, tõuseb ida-
piiri kaitsmine senisest märk-
sa olulisemaks teemaks.

Eesti kaitsepolitsei ohvit-
seriEston Kohvri röövimine
ja Venemaale toimetamine
on kõige muu kõrval ka pii-
rikaitse tugevdamise äratus-
kellaks. Olgugi et nii sisemi-
nister Hanno Pevkur kui po-
litsei- japiirivalveameti pea-
direktorElmar Vaherkinnita-
vad, et Eesti piir on endiselt
turvaline, ei võta see siiski
mahaküsimust, kas see, kui-
das meie idapiir on praeguse
seisuga kaitstud, on muutu-
nudreaalsust arvestades pii-
sav.

Midatuleks teha, et sääras-
te või veelgi süngemate ope-
ratsioonide läbiviimise isu
naaberriigi eriüksuste poolt
Eesti pinnal väheneks? Kui-
das jakui kiiresti suudetakse
sellistele välksissetungidele
siinpool reageerida? Üldist te-
ravnevat õhustikku silmas pi-
dades ei ole põhjust mõelda,
etselliseid teste ei tule.

Senine piirikaitse loogika
tulenebeeldusest, et kahe rii-
gi vahel sõlmitudkokkulepe-
test peetakse sada protsenti
kinni. Uus reaalsus ja viimas-
te aegade sündmused näita-
vad, et selles ei saa enam su-
gugi kindel olla. Seetõttu te-
kib vajadus liikuda senistelt
nii-öelda mahedamatelt pii-
rikaitse viisidelt tõhusama-
tele. Muidugi nõuab see seni-
sestsuuremaidkulutusi.Kuid
söandan arvata, et sedapool-

dab praegu valdav osa Eesti
elanikest.

Tähelepanuväärne, et isegi
Venemaavõimupartei Jedina-
ja Rossija sõbrapartei Eestis
Keskerakond leiab, et idapii-
ri tuleb riigi julgeoleku huvi-
des senisest rohkem mehita-
da.Püüan uskuda, et sellega
eikaasne tagamõtet, etkui al-
gatus tuleb Keskerakonnalt,
siis on kindel, etvõimulolijad
sedaellu ei vii.

Praegu kõlab aktuaal-
selt ka mitmete en-
distekõrgete piirival-
veohvitseride poolt

juba mitmeid aastaid tagasi
löödud häirekell piirikaitse
nõrga võimekuse kohta. Kui
tollal võis seda võtta ka kui
endiste otsustajate kibestu-
mist piirivalve japolitsei liit-
mise ning muudekokkuhoidu
toonudümberkorraldustepä-
rast, siis praegu on sel hoopis
teinekaal.

Näiteks piirivalve erukolo-
nel ja endine Ida-Viru maa-
vanem Riho Breivel leiab, et
praegunepiirivalve ei ole või-
meline tõrjuma ootamatuid
sissetunge. Puuduvad selle-
kohane varustus javäljaõpe.
Piiri on reaalselt kaitsmas vä-
he inimesi janemadki on pä-
rast ametite ühendamist saa-
nud lisaks hulga muid kohus-
tusi.Piirialadel tuleblahenda-
da vajadusekorral ka peretü-
lisid ja püüda vargaid.

Breivelimeelest tulekspii-

rivalve tugevamini sidudarii-
gikaitsega ning kutsuda töö-
le tagasi sealt tõrjutud asja-
tundjaid.

Piirikaitse tugevdami-
ne peaks kujunema
oluliseks küsimuseks
nii praeguseriigikogu

koosseisuskui ka märtsis toi-
muvatelvalimistel. Samas on
olulineoma liitlasteleselgeks
teha, et tegu pole ainuüksi
Venemaaga piirnevate riikide
probleemiga, mida saaks iga-
üks omaette lahendada. Ida-
piiri kaitse tugevdamine on
kiiresti muutuvas julgeoleku-
keskkonnas tähtis kogu Eu-
roopaLiidu jaoksning selleks
tulebki ühiselt panustada nii
rahaliselt, militaarselt kui
diplomaatiliselt.

12. juunil 1987.aastalpidas
USA president Ronald Rea-
gan tollases Lääne-Berliinis
Brandenburgi väravate juu-
res legendaarse kõne, kus ta
kutsus Nõukogude Liidu liid-
rit Mihhail Gorbatšovi lam-
mutama Berliinimüüri. Veidi
rohkem kuikahe aasta pärast
oligi müür kadunud. Praegu
onLääne maailma jaoks suu-
rim väljakutse veendaKrem-
litkäituma nõnda, et ei tekiks
vajadust rajada tervet maa-
ilmajagu kaheks löövat uut
barjääri. See lõikaks suures-
ti läbika senised majandusli-
kud jakultuurisidemed.Kuid
valmis tuleb olla ka vastupi-
diseks.

Kuigi ametiisikud kinnitavad, et Eesti piir on endiselt turvaline, ei
võta see siiski maha küsimust, kas see, kuidas meie idapiir on
praeguse seisuga kaitstud, on muutunud reaalsust arvestades
piisav.

KIRI

VAJA ON ROHKEM
RATTAPARKLAID

Põhjarannikus on õiges-
tikirjutatud, et Vironia kes-
kuses asuv uus bussijaam ei
ole sõitjate ootusi õigusta-
nud. Tahaksin osutada veel
ühele sellesuure kaubandus-
keskuse puudusele − jalgra-
taste parkimise kohtade vä-
hesusele. Üha rohkem ini-

mesi Euroopas eelistab täna-
päeval auto asemel jalgratta-
ga sõita, ka tööle minnakse
ja tööltkoju tullakse rattaga.
Oleks võinud arvata, et ehitu-
se käigus ilmuvad lisakohad
rataste tarviska Vironiakes-
kusesse. Kahjuks jäi laienda-
tudkaubanduskeskusesse ai-
nult üks selline parkla, kui-
gi varem oli neid seal kaks.
Sealsamas lähedal asuva Vi-

rula kaubanduskeskuse juu-
res näiteks on samuti ratta-
parkla, kuid seal on kuus koh-
ta, kusjuures see on palju nüü-
disaegsema konstruktsiooni-
gakui Vironia oma, ehkki Vi-
rula keskus on Vironiast pal-
juväiksem. Loodan, et kesku-
se juhatus mõtleb selle üle ja
kõrvaldab sellepuuduse.

VladlenLivšits

Kohtla-Järve

PÄEVA LAUSE
"Eesti rahvusmuu-
seum tehti naljakaks
niimoodi, et oleks või-
malik kõrvuti aseta-
da NSVLi tuumapom-
mitaja TU-16 ja 1803.
aasta Eesti pastel."

Reformierakondlasest riigi-
kogu liige Igor Gräzin.
(Õhtuleht, 9. september)

LEHED EILE
POSTIMEES kirjutab, et

riigikogu valimised on järg-
mise aasta 1. märtsil ning
see vajutab meie lähikuude-
le oma tugeva pitseri.

Hetkeseisu iseloomustab
poliitikas kaks olulist tege-
vust: otsitakse kandvaid tee-
masid ning nimekirjadesse
häälekoguja potentsiaaliga
inimesi.

Kaks erakonnaülest tee-
mat, millest valimiste eel
veel palju räägitakse, on
toosama julgeolek jakirgi
kütnud kooseluseadus. Ve-
ne ohuküsimus on Eesti rii-
gikogu valimistel korduvalt
võtmerollis olnud. Oleks vä-
gagi üllatav, kui nüüdsete
pingete taustal sama ei juh-
tuks − me vaidei tea, kuidas,
ning detailid võivadotsusta-
da kõik.

IRL on kätt proovimas
maksuteemal, tõstes fooku-
sesse 500eurosesissetuleku-
ga töötajate olukorra. Tegu
pole vähetähtsaasjaga, mida
näitab ka eilne sotsist spiikri
Eiki Nestori tõdemus, et sõ-
nad "palk" ja "vaesus" kokku
ei sobi. Samas on raske us-
kuda, et maksuratsu seljas
Eestis keegi valimisvõiduni
jõuab. Reformierakond rää-
gib samal ajal ajateenistu-
se tõhustamisest ja "sõduri-
palgast" − üksikküsimustena
kaalukad asjad,ent kindlas-
timittekandvad pooleaasta-
seks valimiskampaaniaks.

Keskerakonna aktiivsus
on praegu suunatudReformi-
erakonna häbistamiseleava-
likus kohas veini- või viina-
joomise lubamise eest. Sot-
sideparim jamõjusaimargu-
ment kuuskuud ennevalimisi
on aga see, et nad on valitsu-
ses ning mõjutavad iga otsust
kaugelt rohkem kui Keskera-
kond jaIRL. Nende seisu mõ-
jutabkindlasti kaunite eelar-
velubaduste täitmine.

ÕHTULEHT tõdeb, et rii-
gikogu sügisese töö alusta-
miselkõlavad traditsioonili-
selt soovid, et rahvaesinda-
jad võtaksid oma tööd tõsi-
semalt, et arutelud oleksid
asjalikumad, et erakondades
oleks vähem lehmakauple-
mist jaärapanemist.

Soovid on aastast aastas-
se enam-vähem samad, sest
oodatud tulemusi pole eri-
ti märgata olnud. Kas riigi-
kogu sumbuma kippuvat ja
kapselduvat õhustikku pää-
sevad värskendamaka uued
jõud, jääb valija otsustada.
Mida suurema valijate toe-
tuse uuederakonnad saavad,
seda rohkem on põhjust rii-
gikogu vanadelolijatel peeg-
lisse vaadata.
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Uudised
EESTI
EESTIS ON TÄITMATA
LIGI TUHAT ÕE JA
ÕENDUSTÖÖTAJA
AMETIKOHTA
Eestis on praegu täitmata
ligi 1000 õe ja õendustöö-
taja ametikohta, arvesta-
des elanikkonna ja õdede
optimaalset suhtarvu, on
Eestispuudu 4000 õde.
Eile kogunenud õdede foo-
rumil, kampaania "Kulda-
väärt abi" avaüritusel, aru-
tati muu hulgas ka õdede
arvu suurendamise võima-
luste üle.

Foorumil osalenud 500
õe ja õendustöötajaga
kohtusid töökaitseminister
Helmen Kütt, tervise- ja
tööminister Urmas Kruuse,
riigikogu sotsiaalkomisjoni
liige Helju Pikhof, Põhja-
Eesti regionaalhaigla juha-
tuse esimees Tõnis Allik ja
haigekassa juhatuse esi-
mees Tanel Ross.

"Patsientide usaldus õde-
de vastu on praegu oluli-
selt suurem kui paarküm-
mend aastat tagasi, samu-
tikasvab meie vananevas
ühiskonnas vajadus õdede
jahooldajate järel," ütles
Pikhof. "Arstide, õdede ja
hooldajate palkade eest
seismine on haigekassa
jaoks oluline, peame kind-
lustama, et need, keda
oleme Eestis koolitanud,
ka siia jääksid."

"Praegu on õel palju roh-
kem iseseisvaid ülesandeid
kui aastakümneid tagasi,
iseseisvad õendusabiteenu-
sed võtavad vähemaksars-
tidekoormust ja võimalda-
vadpatsiendil saada kiire-
mat juurdepääsu tervishoiu-
teenusele," ütles õdede lii-
du president Ester Öpik.

PÕLLUMAJANDUSMINISTER
MOODUSTAS
TAUDITÕRJE KOMISJONI
Põllumajandusminister Iva-
riPadar moodustas Valgas
tuvastatud seakatku juhtu-
mi järel komisjoni, mis
hakkab tegelema taudi tõr-
jumisvahendite koordinee-
rimisega Eestis.

Lisaks veterinaar- ja toi-
duameti esindajatele kuu-
luvad komisjoni ka politsei-
japiirivalveameti ning
päästeameti esindajad.

Komisjoni ülesanded on
tõrjemeetmete rakendami-
sekoordineerimine, tule-
muste analüüs, vajalike va-
hendite suunamine,riikide-
vahelinekoostöö ja ministri-
le ettepanekute tegemine,
selgub ministri käskkirjast.

Aafrika seakatk on ini-
mestele ohutu, kuid siga-
dele äärmiselt ohtlik jasur-
maga lõppev haigus. Lätis,
Leedus jaka Poolas on tä-
navu diagnoositud mitmeid
sigade aafrika katku juhtu-
meid. Eestis diagnoositi
seakatku surnud metsseal
esmakordselt esmaspäeval
Valgamaal Hummulis, leiu-
kohas 8 kilomeetri raadiu-
ses kehtestati täiendavad
kitsendused loomade liiku-
misele ja tapmisele.

POLIITIKA: Vallavanem on küll valitud, kuid tal pole allkirjaõigust

Jõhvi vallavalitsus on
otsustusvõimetu

Kuigi Jõhvil on juba poolteist näda-?

lat uus vallavanem, ei toimu seal vallava-
litsuse istungeid ega saa teha olulisi otsu-
seid, sest puudub teovõimeline vallavalitsus.

Erik Kalda
erikk@pohjarannik

20. septembril toimub Jõhvis
traditsiooniline rahvajooks,
mille korraldamiseks peab
vallavalitsusandma omakor-
raldusega loa. Kuid pärast se-
da,kui KairiSoomer möödu-
nud nädalal vallavalitsuse
liikmekohalt tagasiastus, on
vallavalitsusteovõimetu, sest
kolmest liikmest onsinna jää-
nud vaid üks - Aivo Tamm.
31. augustil astus vallavane-
ma ametist tagasi Vello Juh-
kov, et loovutada see tool Ai-
var Survale, kelle volikogu
14. augustil vallavanemaks
valis.
Vallavanemal
puuduvad volitused

"Seis on suhteliselt segane.
Ega mul olegi muud volitust
praegu,kui moodustada val-
lavalitsus," tunnistas Surva,
kes on küll vallavanemaks
valitud, ent tal pole praegu
isegi allkirjaõigust.

Kohaliku omavalitsuse
korralduse seadus ütlebki,
et vallavanemal või linna-
peal on valituks osutumise
päevast volitus moodustada
valitsus.Ent sama seadus üt-
leb ka, et volitused saab val-
lavanem või linnapea valitsu-
se ametisse kinnitamise päe-
vast.

Kuna volikogus on prae-
gu tekkinud terav poliitiline
vastasseis opositsiooni poo-
lele üle läinud endise valla-
vanema TaunoVõhmari ning
koalitsiooni vahel, on võimu-
tüli kandunud ka vallavalit-
susse.

Vallavalitsusest lahkunud
sotsiaalvaldkonna juht Kai-
ri Soomer süüdistas voliko-
gu esimeest Niina Neglaso-
ni ähvardamises seoses sel-
lega, et Soomerilepakuti val-
lavalitsuses teistametikohta,
mis pole seotud sotsiaaltöö-

ga.Soomeri tulekuga voliko-
gusse saavad Tauno Võhmari
fraktsioonning sellega vaiki-
vas liidus oleva ärimehe Ni-
kolai Ossipenkonimekiri vo-
likogus ühekohalise enamu-
se.Ent oktoobrist naasebvo-
likogusse kevadel oma volitu-
sed peatanud Kaia Kaldvee,
kes kuulub koalitsiooni rida-
desse, ning siis peaks napp
häälteenamus koalitsioonile
naasma.

See on ka põhjus, miks vo-
likogu esimees Niina Negla-
son enne oktoobrit ilmselt is-
tungit kokku ei kutsu, kuigi
4. septembril otsustas voli-
kogu eestseisus korraldada
istungi 11.septembril. Välti-
maks edasist kohtuskäimist,
otsustas koalitsioon korral-
dada uued vallavanema vali-
mised, sest eelmiste seadus-
likkuse seadisTauno Võhmar
kohtus kahtluse alla.
Lahendusi otsitakse

Aga mis toimub sel ajal
vallavalitsuses, kes vähe-
maltselleajani on teovõime-
tuning seetõttu ei saa toimu-
da isegi vallavalitsuse istun-
geid?

"Seaduse järgi on prae-
gu võimuvaakum," tunnis-
tas Surva. Küsimusele, mis

saab nendest kolmest avali-
kust üritusest, milleks kor-
raldajad on taotluse esita-
nud, aga keegi ei saa nende
lubamisekskorraldust anda,
vastas Surva, et mingi lahen-
dus tulebleida. "Kunakorral-
dust ei saa anda, tuleb võtta
otsustusjulgus ja anda liht-
salt oma nõusolek. Kõik va-
jalikud kooskõlastused on
neil üritustel juolemas," rää-
kis ta.

Vallasekretär Piia Lipp
ei osanud samuti eile öel-
da, kuidas olukorrast väl-
ja tullakse. "Meil on kohus-
tus lahendada taotlusedtea-
tud tähtaja jooksul.Eks neid

tähtaegu hakkame me nüüd
niikuinii selle olukorra tõt-
tu rikkuma. Ma ei saa prae-
gu anda vastust, kuidas me
need asjad lahendame. Aga
lahendused peame leidma,
sest tekkinud võimutüli tõt-
tu ei tohi inimesed kannata-
da," sõnas Lipp.

Küsimusele, millega valla-
vanem siis tegeleb, kui tal vo-
litusi õietipole, vastas Surva,
et kuna keegi temaga tööle-
pingut lõpetanud pole, tööd ta
siiski teeb. "Eks ma hoianend
valla asjadega kursis, osalen
nõupidamistel ja annan nõu,
juhul kui keegi seda vajab,"
sõnas ta.

PIIA LIPP
Lahendused peame leidma,

sest tekkinud võimutüli
tõttu ei tohi inimesed
kannatada.

Aivar Surva valiti vallavanemaks juba ligi kuu aega tagasi,
ent see valimine vaidlustatikohtus, mistõttu oktoobris kavatseb

koalitsioon korraldada uue vallavanema valimise. Pildil
õnnitleb volikogu esimees Niina Neglason Survat vallavanemaks

valimise puhul. MATTI KÄMÄRÄ

Ahtmesse ehitatakse meditsiinijäätmete
kahjutustamise keskus
2014. aasta lõpuks ehitatakse
Ida-Viru keskhaigla juurde
teinemeditsiinijäätmete kah-
jutustamise keskus.

Kohtla-Järve osaleb rah-
vusvahelises projektis "Oht-
like meditsiiniliste jäätmete
keskkonnasõbralik utilisee-
rimine", tänu millele on ava-
nenud võimalus ehitada Ida-
Viru keskhaigla juurde veel
üks selline keskus.

Esimene ohtlike meditsii-
nijäätmete kahjutustamise
keskus tehti Kohtla-Järvele

2011. aastal. Seal kasutatak-
se aursteriliseerimist, mida
peetaksekõige säästlikumaks
meetodiks, kuna töö käigus
kasutatakse peamiselt vett ja
elektrit. Autoklaavis sterili-
seeritakse jäätmed tempera-
tuuril 120°Cning pärast seda
võibnendega ümber käia na-
gu tavaliste olmejäätmetega
ja ladestada neid olmejäät-
mete prügilas. Samasugune
jäätmete töötlemise meetod
on kavas kasutusele võtta ka
uues, Ahtmesse ehitatavas

keskuses, kuid seal saavad
olema juba palju nüüdisaeg-
semad seadmed.

Statistika kohaselt peetak-
se ohtlikeks 10-25 protsenti
haiglates toodetavatest jäät-
metest.Ida-Viru keskhaiglas
toodeti 2013. aastal ligikaudu
16 000 kilo jäätmeid. Arves-
tades, et teenustemaht haig-
las kasvab, võib ka jäätmete
hulk tulevikus suureneda 20
tonnini aastas. Veel 7-9 tonni
võivad lisada teised, mitme-
suguseid meditsiiniteenuseid

osutavad asutused: stomato-
loogiakabinetid, erakliinikud,
narkoloogiakeskused, veteri-
naar kliinikud.

2013. aasta juunis alguse
saanud projekti eelarve on
456 000 eurot,sellest 410 000
eurot tuleb Euroopa Komis-
jonilt, ülejäänud 45 600 eu-
rot on partnerite omafinant-
seering. Kohtla-Järve part-
ner selles projektis on Slant-
sõ linn, kuhu samuti medit-
siinijäätmete utiliseerimise
keskus ehitatakse. (PR)

LÜHIDALT

SEENELISED EKSIVAD METSA
IDA-VIRUMAA. Möödunud näda-
lavahetusel aitas politsei leida
mitmel seenelisel tagasitee Ida-
Viru metsadest koju.

Reedel, 5. septembril teatati
politseile, et Iisaku vallas on met-
sa eksinud 26- ja 45aastane
mees. Ühel meestest oli kaasas
mobiiltelefon, millega kadumisest
teadaanti. Telefonitsi andis polit-
sei juhtnööre, mis suunas liikuda,
et metsast välja saada. Ligi pool
tundi hiljem õnnestus meestel
leida metsast väljapääs. Veel
kaks inimest kadus Mäetaguse
vallas Kiikla küla metsas. 32aas-
tane naine ja 39aastane mees
läksid metsa, kuid tagasi välja ei
osanud tulla. Mobiiliga anti polit-
seile teada, et ollakse kadunud,
patrulli saabumise hetkeks said
nad juba ise metsast välja.

"Mobiiltelefonikaasavõtmine
metsamineku puhul on alati vaja-
lik. Juhul kui inimene eksib, siis
on tal võimalus helistada polit-
seisse ning eksimisest teatada.
Oluline on see, et kasu on ainult
laetud akuga mobiiltelefonist," üt-
les Jõhvipatrullteenistuse vanem
Kalle Kuusik. Kuusik selgitas, et
juhulkui juhtub, et metsas levi
pole, tuleb telefonil eemaldada
SIM-kaart, siis võimaldab telefon
helistada hädaabinumbrile.

POLITSEI

TEELT VÄLJA SÕITNUD AUTOS
NELI VIGASTATUT

Esmaspäeval kell 17.20kaotas
Anna (31) juhitud sõiduauto Audi
A6 Vaivara vallas Tallinna-Narva
maantee 193.kilomeetril juhita-
vuse ning sõitis teelt välja kraavi,
paiskus ülekatuse ja maandus
tagasi sõiduteele. Sõidukijuht
ning autos kaassõitjana viibinud
Sergei (23), Aleksandr (23) ja
6aastane poiss toimetati Ida-Viru
keskhaiglasse.

HOOLDEKODUST KADUS
MEES

30. augustil lah-
kus Lüganuse
valla Aa küla
hooldekodust
Robert (50), kes
pole tänaseni
hooldekodusse
naasnud jakelle
asukoht on
teadmata.

Mees on umbes 180 cm pikk,
kõhna kehaehitusega, tal on he-
ledad lühikesed juuksed. Viimati
kandis mees halli jopet, tume-
daid pükse ja musti spordijala-
nõusid.

Kõigil, kel on mehe võimaliku
asukoha kohta informatsiooni, pa-
lutakse helistada numbril 337
2343 või politsei lühinumbril 110.

OTSITAKSE KOHTUOTSUSE
TÄITMISEST HOIDUVAT MEEST
Ida prefektuuri
Narva kriminaal-
talitus otsib taga
31aastast Pavel
Karasjovi, kes
hoiabkõrvale
kohtuotsuse
täitmisest.
Kõigil, kes tea-
vad mehe võimalikku asukohta,
palutakse helistada politsei lühi-
numbril 110 või telefonil 357
6049.
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ILM JÕHVIS
KOLMAPÄEV. Vahelduva

pilvisusega ilm. Puhub nõrk
muutlikusuunaga tuul.Sooja
on 13-18kraadi.



Lõppes Sillamäe prügila
sulgemise projekt
Sillamäe prügila, täpsemalt
Sillamäe tahkete olmejäätme-
tepolügoon, on Euroopa Liidu
direktiividekohaselt keskkon-
naohutuksmuudetud.

Praegu on 3 hektari suuru-
selalal 10meetrikõrgune kün-
gas, mis on üleni kaetud mu-
ruga. Prügila sulgemise pro-
jekti üldmaksumus on 1,125
miljonit eurot. Keskkonnain-
vesteeringute keskus (KIK)
finantseeris projekti 90 prot-
sendi ulatuses, linnaeelarvest
tuli 125000 eurot.

Töid tegi AS Eesti ESM mit-
mesetapis.Kõigepealt lammu-
tati kõik mittevajalikud ehiti-
sed, siis puhastati tollalolemas
olnud drenaažisüsteem ning
seejärel moodustatiküngas ise
koos ümbritsevate sademevee-
jagaasiväljutuskaevude süstee-
miga.Pärast sedaheakorrastati
alaning küngas kaetibiofiltree-
riva massiga jakülvati muru.

Rekultiveerimisprotsess
võttis ligi 6 kuud, tööde ak-
tiivne etapp objektil algas
2014. aasta märtsis. Augusti
lõpus, enne lepingus ettenäh-
tud tähtaega, said tööd val-
mis. Ettevalmistus prügila
sulgemiseks algas juba 2009.
aastal.

Sillamäe linnavalitsuse
avalike suhete nõunik Jelena
Idrissova märkis, et vaata-
mata projekti realiseerimi-
se käigus tekkinud raskus-
tele, võib praegu öelda, et
projekt on jõudnudoma loo-
gilise lõpuni − kõik nõuded
said täidetud õigel ajal. Vai-
vara vald peab pärast kind-
laidprotseduure väljastama
linnavalitsusele ekspluatat-
siooniloa.

Linna ülesanne on nüüd ob-
jekti korras hoida jakorral-
dada suletudprügila seisundi
edasist seiret. (PR)

Nii näeb praegu välja Sillamäe tahkete olmejäätmete polügoon.
JELENA IDRISSOVA

VIIMANE ETAPP: Ehitus algab sügisel

Kutsehariduskeskuse üks korpus
jääb korruse jagu madalamaks

Ida-Virumaa kutseha-?

riduskeskus sai järje-
kordseks rekonstrueeri-
miseks Euroopa vahen-
ditest 1,8miljonit eurot
(maksudeta) ning
E-korpuse renoveeri-
mise käigus jääb hoo-
ne ilmakolmandast kor-
rusest. Projekt on val-
mis, käimas on riigi-
hankekonkurss ehitus-
tööde läbiviimiseks.

Irina Kiviselg
irina@pohjarannik.ee

Ida-Virumaa kutseharidus-
keskuse direktori Hannes
Metsa sõnul oli E-korpuses
osa õppeauditooriume selli-
sed, et teistega võrreldes nä-
gid need välja "väga tagasi-
hoidlikud", remondist aga oli
juttu juba mitu aastat ning
selle ajaga toimusid kutseha-
riduskeskuses märkimisväär-
sed muutused: valmis uus
praktikamaja (selle ehituse ja
sisustuse üldmaksumusoli li-
gikaudu 9 miljonit eurot), re-
noveeriti ühiselamu, kuhu in-
vesteeriti 1,8 miljonit eurot,
ning tehti korda paljud audi-
tooriumid.

"Endiseks jäi ainult E-kor-
pus ning praeguseks on kuju-
nenud selline olukord, et nii
suurt maja − 3800 ruutmeet-
rit − polemeil enam vaja," sel-
gitas Mets. "Kui järgida õp-
pekeskustele esitatavaid eu-
roopalikke nõudeid, piisab
õppeprotsessi normaalseks
korraldamiseks 10ruutmeet-
rist õpilase kohta. Võttes ar-
vesse, etpraegu on meil 1160
õpilast, jätkuks meile 12 000
ruutmeetrist, isegi kui arves-
tada, et veel umbes tuhat ini-
mest läbibmeie juures täien-
dusõppekursusi. Pärast re-
konstrueerimist, mille käi-
gus hoone muutub kahekor-
ruseliseks, jääb alles 12 814
ruutmeetrit pinda − seda on
isegi varuga, juhuks kui õpi-
laste arv saja-paarisaja võr-
ra suurenema peaks. Kahjuks
alust seda loota ei ole − õpi-
laste hulk vastupidi väheneb
ning sündimus 2000 last aas-
tas kogu regiooni kohta on lii-
ga madal, et loota õpilaste ar-

vukasvu. Heites pilgu lähitu-
levikku, arvan, et meil tuleb
kolleegidega teistest kutse-
õppeasutustest hakata aruta-
ma õppekeskuste ühendamise
küsimust, kuna õpilasi on iga
aastaga üha vähem."
Tuli ajutiselt koomale
tõmmata

Eeloleval õppeaastal tuleb
kutsehariduskeskuse asuka-
tel pisut koomale tõmmata −
praktikaklassid ja teised audi-
tooriumid viidisuvel E-korpu-
sest üle A- jaC-korpusesse.

"Situatsiooni süvendab see,
etkahtekolmandikku A-korpu-
sest rendibpraegu Ahtme kool,
kus käib samutiremont,"mär-
kis HannesMets. "Lepingu jär-
gi peavad nadlahkuma järgmi-
se aasta 20.augustil. Seepärast
peame aastakese kannatama,
see-eest onkõigil pärast heaol-
la: siis on siin piisavalt ruumi
ning saavutame ka märkimis-
väärsekommunaalkuludekok-
kuhoiu. Ning õpilased ei pea
enam kevadel palavuse ja tal-
velkülma tõttukannatama na-
gu vanas hoones."

Vanast majast, mida pole
kordagi renoveeritud, jäävad
alles vaid välisseinad, kõik
muu ehitatakse ümber. Töid
pole veel alustatud − ümbri-
kud potentsiaalsete ehitajate
pakkumistega avatakse 1.ok-
toobril ningkui konkurss osu-
tub edukaks, tulevad ehitajad
objektile juba sügisel, järgmi-
se aasta lõpuks agapeavad re-
konstrueerimistööd valmis
olema.
Õppima asus 570 noort,
avalduste vastuvõtt jätkub

Ida-Virumaakutseharidus-
keskus sai 700 esmakursus-
lase koolitustellimuse, kuid
Hannes Mets tunnistas, et see
plaan oli liiga optimistlik.

"Sellegipoolest teeb rõõ-
mu, et õpilasi on isegi natu-
ke rohkem kui möödunud aas-
tal," märkis ta. "Kuid need po-
le veel lõplikud arvud− minu
aastatepikkune praktika on
näidanud, et 17. septembrini
võivad need muutuda. Noo-
red tulevad siia, mõistes, et
neil on parem omandada eri-
alakui jätkataõpinguid güm-

naasiumis. Ja me võtame nad
vabadelekohtadele vastu, se-
da enam, et seadus lubab vaja-
duse korral õppeprotsessi al-
gust edasi lükata."

Populaarsemad olid sel
aastal järgmised erialad:
kokk, kondiiter, tarkvara ja
andmebaaside haldus, väike-
ettevõtlus, mäetööd. Keskha-
riduse baasil õppima asuja-
te seas (üheksa eriala) olid
populaarsed keevitaja, mäe-
tööde, veokorraldaja ja väi-
keettevõtluse eriala. Põhiha-
riduse baasil õppima asujad
(18 eriala) valisid sagedami-
ni koka, keevitaja ning tark-
vara jaandmebaaside haldu-
se eriala.

Esimest korda hakatak-
se kutsehariduskeskuses et-
te valmistamakorteriühistute
juhtening huvi sellevastu on.
Koostöös ASiga VKGOil asub
õppima juba kolmas töökoha-
põhine õpperühmkeemiaprot-
sesside operaatori erialal.Sa-
muti saab 34 uut õppuritViru
vangla, detsembristaga lisan-
dub uus õpperühm toateenin-
daja erialal.

Nii näeb E-korpus välja praegu...

... ja selliseks peab see saama tuleval aastal. IDA-VIRUMAA KUTSEHARIDUSKESKUS

Mänguväljakute uuendamine venib ametniku
eksimuse tõttu

Narva peab uuesti läbi viima konkursi las-?

te mänguväljakute ehitaja leidmiseks, kuna esi-
mesel katsel rikuti pakkumiste vastuvõtmise kor-
da − üks pakkumus avati kogemata enne teisi.

Ilja Smirnov
smirnov@pohjarannik.ee

Linnavalitsusel tuleb juulis
välja kuulutatud riigihanke-
konkurss "Lasteaedade laste
mänguväljakute rajamine"
protseduurireeglite rikkumi-
se tõttukehtetuks tunnistada.
Nimelt sai Narva arhitektuu-
ri- ja linnaplaneerimise ame-
ti sekretärMariReinsalu kas-
ti OÜ TipTipTap pakkumise-

ga 19. augustil 50minutit enne
konkursitähtaja lõppemist
ning avas sellekohe.

"Kuna meieametile saade-
takse pidevalt projekte kas-
tides, siis arvasin, et need
on projektid, ja avasin kas-
ti ning võtsin kaustad välja.
Pärast avamist tahtsin kas-
ti ära visata ja alles siis nä-
gin, et kasti põhjas, see tä-
hendab teisel kastipoolel, oli
pakkumuse märge," kirjutas

sekretär samal päeval sele-
tuskirjas.

Ühtekokku esitati sellele
konkursile kolm pakkumist.

Aset leidnudkorrarikkumi-
se tõttutegi linnakonkursiko-
misjon ettepaneku tunnistada
see hange kehtetuks. Selleko-
hase korralduse võtab vastu
Narva linnavalitsus, kes sa-
mal ajal valmistubvälja kuu-
lutama uut analoogset kon-
kurssi. Kõikidest formaal-
sustest kinnipidamisele ku-
lub veelpaarkuud.

Mänguväljakud on kavas
uuendada viies Narva laste-
aias: Põngerjas, Marjakeses,
Karikakras, Vikerkaares ja

Kuldkalakeses. Linnaeelar-
vest kulutatakse sellele eel-
datavasti ligikaudu 388 000
eurot − täpse summa selgitab
parim konkursipakkumine.

Samasugusest eksimusest
Narvas kirjutas Põhjarannik
ka 2011. aasta augustis. Toona
viis linnavara- ja majandus-
amet (nüüdseks likvideeritud)
läbi n-ö erakorralise konkur-
si, leidmaks Narva hooletus-
se jäetud muruplatside ja hal-
jasalade hooldajat. Sellegakii-
rustati niivõrd, et avati ümbri-
kud osalejatekvalifitseerimis-
dokumentidega enne tähtae-
ga, ning toona tulisamuti väl-
ja kuulutada uuskonkurss.
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SOTSIAALMINISTEERIUM
KORRALDAB TÖÖELU

SEMINARE
„Viis aastat töölepingu seadust
ja uuenduslikud abivahendid

töökeskkonna parandamiseks"
17. septembril kella 9.45-15.30 VILJANDIS
18. septembril kella 9.45-15.30 TARTUS
22. septembril kella 9.45-15.30 HAAPSALUS
23. septembril kella 9.45-15.30 PÄRNUS
24. septembril kella 9.45-15.30 PAIDES
25. septembril kella 9.45-15.30 JÕHVIS
(sünkroontõlkega vene keelde)
Osalema on oodatud töösuhete ja -keskkonnaga
tegelevad tööandjate ja töötajate esindajad ning
teised huvilised.
Seminarid on tasuta. Kohtade arv on piiratud.
Teemad, päevakava ning registreerimine:
www.tööelu.ee. Märksõna: tööelu seminarid.

Lisainfo: Anni Katkosild
(Sotsiaalministeeriumi tööelu arengu

osakonna peaspetsialist), anni.katkosild@sm.ee.
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SUVENIIRI EDU: Ullo Toomi stipendiumi pälvib esimest korda vene tantsujuht

Sillamäe koreograaf pälvis
kõrge rahvatantsupreemia

Sillamäe kultuuri-?

keskuse rahvatant-
suansambli Suve-
niir juhendajale Natal-
ja Rasskazovale sai
osaks kõrge tunnus-
tus - tantsutaat Ul-
lo Toomi stipendium.

Tiia Linnard
tiia@pohjarannik.ee

Rasskazova pälvis preemia
pühendunud tantsutöö,rah-
vaste tantsude jaeesti rah-
vatantsu propageerimise
eest Ida-Virumaal.

Ida-Virumaa rahvakul-
tuuri spetsialist Erika Kõl-
lo iseloomustas Rasskazo-
vat kui andekat ja loomin-
gulist inimest, kes on samas
väga tagasihoidlik. "Natal-
ja on Omskist pärit ning ar-
mastab väga oma kultuu-
ri, kuid selle kõrval oskab
ta hinnata ka eesti kultuu-
ri ning õpetab eesti rahva-
tantse väga kõrgel tasemel,"
tõdes ta.

Tippude tipp
"Ullo Toomi stipendium

on rahvatantsu valdkonnas
välja antavate iga-aastas-
te preemiate tippude tipp
ning Suveniiri juubelikont-
sert, aga ka ülesastumine
tantsuõpetajate suvekursu-
sel kinnitasid, et Natalja on
sellele preemiale õige kan-
didaat," märkis Ullo Toomi
fondi halduskogu liige Kad-
ri Tiisi, kiites Sillemäe kol-
lektiivi taset.

Kohtla-Järve kultuuri-
keskuse rahvakultuurijuht
Maret Käiss, kes on rah-
vatantsu harrastanud üle
15 aasta, mäletab Suvenii-
ri juubelikontserti kui võr-
ratut elamust. "Suveniiri
repertuaar on seinast sei-
na, sinna kuuluvad ka ida-
maised tantsud, midapaljud
tantsurühmad ei julge kav-
va võtta,sest see nõuabhoo-
pis teistsuguse tantsumaail-
ma tundmaõppimist,kus ka

igal näpuliigutusel on kindel
tähendus," märkis ta. "Suve-
niiri esituses olid need tant-
sud aga väga nauditavadning
nad suutsid üllatadaka nõud-
likku publikut."

Käiss kiidab Suveniiri ka
tänavusel üldtantsupeol. "Re-
pertuaar oli seekord ju väga
keeruline, kuid nadsaid selle-
ga perfektselt hakkama. Väga
tubli ja töökaskollektiiv ning
tublid ja töökad juhendajad
- nii Natalja kui teda abistav
tütar Jekaterina, kes teeb se-
da oma alla aastase lapse kõr-
valt. Jasee laps olika tantsu-
peol kaasas. Tõesti pühendu-
nud inimesed!

Ka eesti rahvatantsu on
nad läinudsügavuti sisse ning
tulemus on väga kena. Kui ve-
nelased tantsivad eesti rah-
vatantsu enamasti teistmoo-
di, sest nende jalg käib ka la-
bajalga tantsides ikka kõrge-
le, siis Suveniiri juhid on võt-
nud kriitika omaks ning koo-

litanud nii ennast kui tantsi-
jaid. Sama põhjalikult on nad
suhtunud rahvariietesse: käi-
sed on õige pikkusega, vööd
õigesti seotud - mitte midagi
pole ette heita.

Nende kostüümide ladu
on üldse muljet avaldav ning
kolimisele jakultuurikesku-
se remondile vaatamata vä-
ga hästi hoitud. Iga kultuuri-
asutus on sellega ju pidevalt
hädas, et riided ei läheks koi-
tama ega kopitama ja et hii-
red neisse auke sisse ei nä-
riks. Ma ütleks terve Suvenii-
ri pere kohta, et see on Ida-Vi-
rumaa kullatükk."
Tantsutaadi mälestuseks

1973. aastast üldtantsupi-
dudelosalev Suveniir tähistas
tänavu kevadel oma 65. tege-
vusaastat. Natalja Rasskazo-
va, kes on ka ise Suveniiris
tantsinud, juhendabkollektii-
vi 1982. aastast.Ka tema pa-
rem käsi, asetäitja jaabiline -

tütar Jekaterina- sirgus koos
Suveniiriga.

Stipendiumi pidulik üle-
andmine toimub Ullo Toomi
sünniaastapäeval, 14. sep-
tembril Tallinna raekojas.
See traditsioon on kujunenud
ühtlasi rahvatantsuvaldkonna
aasta tippsündmuseks.

Stipendiumi kätteandmist
korraldavad Eesti laulu- ja
tantsupeo sihtasutus ning
Eesti rahvatantsu ja rahva-
muusika selts.

1987. aastal loodud Ullo
Toomi fondi eesmärkon jääd-
vustada mälestust tantsutaa-
dist, kes algatas üldtantsu-
peod, ning väärtustada rah-
vatantsualast tegevust. Toomi
stipendiumi saajate seas on
olnud HennTiivel, MaitAgu,
Ilma Adamson, Ilmar Moss,
Helju Mikkel ja teisedarmas-
tatud rahvatantsujuhid.

Ida-Virumaa tantsuõpeta-
jatest on sellepreemia pälvi-
nud vaid UrveKilk.

Tantsutaadi stipendium antakse Natalja Rasskazovale üle sel pühapäeval Tallinna raekojas.
ARHIIV

Kreenholmi pankrotihaldur
tahab vaidlustada
kinnisvara müügitehingu

Kreenholmi pankrotihaldur Martin Krupp kaht-?

lustab, et lõviosa ettevõtte kinnisvarast müü-
di mõned aastad enne pankroti väljakuuluta-
mist omanikega seotud firmale turuväärtu-
sest odavamalt, ja plaanib selle tehingu koh-
tus vaidlustada, nõudes 4,3 miljonit eurot.

Ilja Smirnov
smirnov@pohjarannik.ee

Kreenholmi Valduse ASipank-
rotihaldur Martin Krupp kin-
nitas, et on esitanud hagi va-
rem Kreenholmile kuulunud
kinnisvara praeguse omaniku
OÜ Narva Gatevastu. See et-
tevõte ostis 2007. aastal ehk
kolm aastat enne pankrotti
Kreenholmi Rootsi emafirmalt
Boras Wäfveri suurema osa
Narva endise tekstiilihiiukin-
nisvarast. Tehing hõlmas 133
hoonega 61 hektari suurust
maa-ala. Narva Gate plaanib
sellelealale rajada meelelahu-
tus-,kaubandus-, büroo-, hotel-
li- jaelamupindu.

Mõlema ettevõtte omani-
kud on omavahel seotudRoot-
si kodanikud. Müügiga teeni-
tud 22,4 miljonit eurot aitas
Kreenholmil hingitseda veel
mõned aastad kuni pankroti
väljakuulutamiseni 2010. aas-
tal.

Martin Krupp soovib nüüd
kohtult 2007. aastal toimunud
tehingu ülevaatamist. Tal on
kahtlusi, et tehingu hind oli
tollasest turuhinnast mada-
lam. Kui sedapeaks õnnestu-
ma tõestada, võivadKreenhol-
mi võlausaldajad saada tagasi
rohkem raha kui neil praegu-
se seisuga loota on. Pankroti-
haldur taotleb, et Narva Gate
maksaks Kreenholmi Valduse
ASile välja 4,3 miljonit eurot.

"Hageja on seisukohal, et
kuivõrd tehingud tehti lähi-
kondsete vahelning äärmiselt
ebamõistlikel tingimustel, on
tagasivõitmise hagi põhjenda-
tud," märkisKrupp.

Hagiei ole veel menetluses,
kuna tasumata on 10 000 euro
suurune riigilõiv. Kahes koh-
tuastmes ei ole seni rahulda-
tud taotlust vabastada hageja
lõivu maksmisest riigiabi kor-
ras. "Ka võlausaldajad pole se-
nimaaniandnud oma nõusole-
kut see lõiv ära maksta," lisas
Krupp.

Kreenholmi Valduse ASile
esitatud nõuete kogusumma on
veidi üle 7,9 miljoni euro. Se-
ni on Kreenholmi mitmesuguse
vara müügist pankrotimenetlu-
se käigus teenitudligikaudu 4,2
miljonit eurot. 2012. aasta jaa-
nuaris ostis Kreenholmi sead-
med, materjalid, pooltooted, ke-
mikaalid ning samuti kuulsa
kaubamärgi Rootsi firma Prod i
Ronneby AB. Tema Narvas asuv
tütarettevõteEurotekstiilGroup
kannab praegu ajaloolist nime
Kreenholmi Manufaktuur.

Ligemale neli aastat kestnud
pankrotimenetluse käigus pole
ükski võlausaldaja seni veelsen-
tigi tagasi saanud.

MartinKrupp selgitas, et me-
netlus on veninudkahe suurema
võlausaldaja − Svenska Handel-
sbanken AB panga ja ASi Nar-
va Vesi vaheliste vaidluste tõttu.
"Nüüdseks on vaidlusedläbi," üt-
les Krupp, lisades, et pank kait-
ses oma õigust saada esimesena
tagatisraha tagasi; teistel võla-
usaldajatel on tõenäosus omara-
ha tagasi saada esialgu väike.

Üks praegu tühjalt seisvaid nurgakesi
Kreenholmi manufaktuuri

territooriumil.ILJA SMIRNOV/ARHIIV

Jõhvi kunagise restorani Fööniks tulevik on endiselt udune
Endise restorani Fööniks prae-
guneomanikOÜ Andliti on ilm-
selt asunud täitma kunagi am-
mu vallavalitsuseleantudluba-
dust teha korda hoone fassaad.
Tööd on alanud, agaasutuse tu-
levik on endiselt udune.

Pikki aastaid tühjalt seis-
nud restorani Fööniks hoone
Rakvere tänaval oli objekt,
mille kohta Jõhvi vallavalit-
sus on korduvalt ettekirjutusi
teinud, nõudes omanikelt linna
peatänaval asuva hoonekorda-
tegemist või arendamist. Üle
kümne aasta hoone omanikuks
olnud OÜ Andliti lubas valla-
valitsuseleremontida fassaadi
vähemalt promenaadi avami-
se ajaks eelmiselaastal. Aken-
delt kadusid vineertahvlid ja
katkiste klaaside asemele il-
musid uued pakettaknad, aga
siis jäi kõik jälle vaikseks. Ja
alles mitukuud hiljemalgasid
taas fassaaditööd.

Ettevõtte omanikLilia Ilves
keeldus rääkimast ajakirjani-
kega hoonega seotud üksikas-
jadest, kaasa arvatud remon-
dist.Kuid umbes aasta eestüt-
les ta Põhjarannikule, et nad
otsivad hoonele uut omanikku
ja panevad selle müüki. Kas
seda on tehtud?Seegi küsimus
jäi vastuseta jameil õnnestus
välja selgitada vaid seda, et
Fööniksi omanikud samad.

Jõhvi vallavalitsuses ei osa-
tud samuti Fööniksi omanike
edasiste plaanide kohta mida-
gi öelda. Vallavalitsuse spetsia-
list Jevgeni Fedorenkoselgitas,
et mingeid uusi kooskõlastusi
pole Andlitile välja antud. "Sel-
le järele polnud vajadust, sest
kõik dokumendid remonditöö-
de tegemiseks on ammu väl-
ja antud ja loodan, et ehitajad
tegutsevad nendega kooskõ-
las. Omanikul on õigus käsuta-
da oma vara oma äranägemise

järgi.Vald nõudisainult ühte−
et tehtakskorda linnapeatäna-
va poolne hoonekülg. Sel puhul
on tehtudküll ettekirjutusi,aga
minu teada pole trahvimiseni
veelasi läinud.Rõõmustada ta-
subkas või selle üle, et surnud
punktist saadi üle, jaloodan, et
peagi see hüljatud maja ei ko-
huta enam möödakäijaid oma
väljanägemisega."

Üle kümne aasta tagasihoo-
ne välja ostnud OÜ Andliti on
sellelekorduvaltrentnikke otsi-
nud.Algul avati siinaasiaresto-
ran, mis töötas vähem kui aas-
ta jagu,hiljem tegutses siin tei-
sigi toitlustusettevõtteid, kuid
nemadki ei püsinud kaua. Lilia
Ilvese sõnul on takaalunudka
hoone funktsionaalset ümber-
kujundamist − näiteks ärikes-
kuseks, millepindu ettevõtete-
le välja rentida −, ent linnavõi-
mud eikiitnud seda ideed too-
kord heaks.(PR) Kas Fööniks tõuseb tuhast jamillisel kujul, on endiselt lahtine küsimus. Peeter Lilleväli
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KOHTLA-JÄRVEVUTIPOISID TÕID EESTIKOONDISELE VÕIDUÕNNE Esmaspäeval Tallinnastoimunud Eesti 1:0võidu-
mängus Sloveenia üle oli omaroll ka Kohtla-Järve vutipoistel − nimeltoli neil au tuua mõlemarahvuskoondise mängijad Lil-
leküla staadionile.

Auväärse õiguse tegutseda 2016. aasta Euroopa meistrivõistluste valikturniiri avamängus Eesti jaSloveenia vahel palli-
poiste jameeskondade väljatoojatena teenisSillamäe Kalev, kes delegeeris selle õiguse oma partnerklubile Kohtla-Järve SK
Zenitile.Pallipoisse oli mängus 12 janiinimetatudmaskotte (noored vutipoisid, keskoos mõlema koondise mängijatega käest
kinni hoidesplatsi keskele sammuvad ning hümne laulavad ja kuulavad) 22 − neid ülesandeid täitsidkohtlajärvelaste kõrval
ka viis TallinnaKalevi noort jalgpallurit.

Zeniti juhatuseesimehe Oleg Tereštšenko sõnul unistavad sellisesterakordsest võimalusestkõik algajad jalgpallurid. "Mui-
dugi närveerisime sellise sündmusepuhul nii meiekui ka lapsed, kuid nad said omarolliga suurepäraselt hakkama," on Tere-
štšenkorahul.

Klubijuhi sõnul saidavarituaali järel fännitribüünilt kohtumist jälginudpoisid osa kogu sellest melust, mis niivõrd tähtsa
mängugakaasas käib. "Saime suurepärase kogemuse, nähes nii lähedalt, kuidas professionaalid mänguks valmistuvad jahää-
lestuvad.Poisid saidkogeda, mis tähenda olla 6500 silmapaari ees," rääkis ta, lisades, et kõik soovijad said ka kuulsate jalg-
pallurite autogrammid."Selline sündmus jääbeluks ajaks meelde."

SCANPIX

Soomes ehitaja ametit proovinud Daniil Steptšenko
keskendub treeneritööle
Ilja Smirnov
smirnov@pohjarannik.ee

Põhjanaabrite juuresSoomes
ehitajana veidi omamateriaa-
lsetolukorda parandanud, on
olümpialasest laskesuusataja
DaniilSteptšenko Eestis taga-
si ja taas end spordiga sidu-
nud − nüüd juba lastetreene-
ri rollis.

Narvas üles kasvanud ja
siin oma sportlaskarjääri
alustanud 28aastane Daniil
Steptšenko asus sellest õppe-
aastast tööleTallinna Nõmme
spordiklubis.

Suutmatamöödunud talvel
Sotšis oma esimesel olümpial

silmapaistvalt esineda, läks
Steptšenko Soome ehitajaks.
Põhjarannik kirjutas sel su-
vel, et profisportlase karjäär
ei toida Eestis noort meest
ära.

Nüüd on Steptšenko Soo-
mest tagasi ning käib mööda
pealinna koole jaotsib spordi-
sektsiooni 4.-6. klasside lapsi.
"Hakkan esialgu neid suusata-
ma õpetama," jutustasta opti-
mistlikult. "Kui lundpole, toi-
muvadtavalised ettevalmista-
vadtrennid: jooks,rulluisuta-
mine,ujumine, jõu- jamängu-
line treening."

Steptšenko tunnistas, et
mingeid tööplaane kodulin-

nas Narvas tal praegu ei ole.
Ehkki tal poleks midagi ka
selle vastu, et teha koostööd
näiteks Narva Energia spor-
dikooliga, kus ta ise kunagi
alustas.

Mis puudutab Soomes käi-
ku, siis Steptšenko sõnulaitas
see tal ellu viia soovitu: ajuti-
selt elutingimusi muuta, tööta-
da jaka natuke puhata. Plaa-
ni Soome jäädagi tal ei olnud
ning oma edasise elu tahabta
siiski Eestis sisse seada.

"Mõtlesin, et kuni mind
Eestis veel enam-vähem tun-
takse ning mul sidemeid on,
pean proovima. Vaat nii," lau-
sus ta lõpetuseks. Daniil Steptšenko. ARHIIV

HITO tuli Eesti
maakondade meistriks
Nädalavahetusel Jõhvi spordi-
hallis peetud korvpalliturniiril
"Maakonna meistrite mõõdu-
võtt" saavutasesikohaKohtla-
JärveKK HITO, kes eelmistel
aastatel oli olnud teisel jakol-
mandalkohal.

Kolmeaastase traditsiooni-
ga turniir jõudis Jõhvipärast
Tallinna jaPärnut. Turniiri lä-
bis ainsana kaotuseta KK HI-
TO, kes alistas alagrupis kõik
viis vastast keskmiselt 12,8
punktiga. Poolfinaalis alistati
B-alagrupis teise koha saanud
Jõgevamaa meistrina (samas
võideti möödunud hooajal ka
Tartumaa liiga) turniirikutse
saanud MMMi tiitlikaitsja SK
Torma Sport 34:28.

Teisest poolfinaalist pääses
mõningase üllatusena finaa-
li KK HITOga samas alagru-
pis mänginud ja sealt teisena
edasi pääsenud Põlvamaa esin-
dus Mooste SK Mõis, kes sai
Tallinna kossuliigas juba mi-
tu hooaega mehetegusid tege-
va, Tallinnas töötavatest-õppi-
vatest idavirulastestkoostatud
võistkonna, B-alagrupi täis-
eduga võitnud Bauschmidt/
BC Kiviõli vastu 9:0 algedu.
See sulasküll poolajaks (män-
giti 2x8 minutit) 20:19-le, kuid
teise poolaja kolmandal minu-

til, seisul 28:19, tegid kaks Ki-
viõli esindajat jalaleliiga. Ku-
na nad olid mängul vaidkuue-
kesi, jäädiplatsile neljakesi ja
mäng kaotati 29:46. Lisaks pi-
did kaotajad meeste vähesu-
se tõttu loobuma ka pronksi-
mängust.

Ida-Virumaa - Põlvamaa fi-
naalis näitasid idavirulased
külalistele tõelist kolmeste sa-
du, 16mänguminutiga tabasid
kolmese joone tagant kõik viis
mänguaega saanud meest, kes
kokku viskasid 11 kolmest: 3
Georg Tambre, Janek Veedla
ja Margo Tali, 1 Jarko Kool ja
Markus Laanemets. Nii ei pi-
danudki tervisehädadesthooli-
mata alagrupi viimastes,püha-
päeval kavas olnud mängudes
japoolfinaalis kaasa löönud Ur-
met Roosimägi finaalis sekku-
ma. Laupäeval väljakul tublit
tööd teinud Edvard Trumm ei
saanudpühapäeval võistkonda
aidata. Vastaste heast visketa-
bavusesthoolimatasuutsid Põl-
vamaa esindajad mängu võrd-
sena hoida teise poolaja kesk-
paigani. HITO eduseisul 31:29
tabasid hitolasedminutiga kolm
kaugviset ja sellega oli mängu
saatus otsustatud. Suurim va-
he oli 19punkti (47:28), lõppsei-
suks jäi 51:36. (PR)

Finaalis alistas KK HITO Mooste SK Mõisa. AleksandrKomšin
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TEATED

Komisjonikauplus HEA
võtab elanikelt müüki

kõiki kodu-ja aiakaupu,
antiikseid esemeid.
JõhviKaubakeskus

(Keskväljak 6, 0-korrus)
Tel 337 1488.

Kiviõli Linnavalitsus teatab, et
Kiviõli Linnavolikogu kehtestas
28.08.2014 määrusega nr 14 Ki-
viõli linnaüldplaneeringu. Kiviõli
linna üldplaneering lähtub n-ö ka-
haneva linnakavandamise põhimõ-
tetest. Suuri ja olulisi muudatusi
väljakujunenud asustusmustris üld-
planeering eikavanda ning eri asu-
mite kokkukasvamist ulatuslike uu-
te arendusalade hõlmamisega ette
ei nähta. Linna ruumilise arengu
peamine eesmärk on olemasoleva-
le elanikkonnalerahuldustpakkuva
elukeskkonna tagamine väljaehita-
tud linnaruumis, mitte niivõrd uute

alade hõlmamine täiendavaks aren-
guks. Elamumaade arendaminetoi-
mub seega juba väljakujunenud
asumite baasil, neid vähesel mää-
ral tihendades ja laiendades. Hal-
jas-ja pargialad säilitatakse valda-
valt looduslike aladena, tagades
nende hooldus. Olulise osa linna-
keskuse avalikust ruumist moodus-
tab Õunapuuaia pargiala, mis pa-
kub mitmesuguseid puhke-ja aja-
viitmise võimalusi. Tootmismaade
planeerimisel ja arendamisel on
peamine arengusuund uute töös-
tuslikeettevõtetepaigutamine linna
äärealadele, millega välditakse
tootmistegevuse ja transpordiga
kaasneda võivatehäiringute kandu-
mist elamu-, üldkasutatavatele ja
puhkealadele. Üldplaneeringu
koostamise protsessi raames on
leitud asukoht jäätmete taaskasu-
tuskeskuse kui olulise ruumilise
mõjuga objekti rajamiseks. Üldpla-
neeringu koostamisega paralleel-
selt viidi läbi keskkonnamõju stra-
teegiline hindamine, mille eesmärk
on üldplaneeringu elluviimisega
kaasnevate olulistekeskkonnamõ-
jude väljaselgitamine, mõjude olu-
lisuse ja ulatuse hindamine ning
leevendavate meetmete väljatööta-
mine negatiivsete mõjude vähen-
damiseks. Riigipiiriülest keskkonna-
mõju Kiviõli linna üldplaneeringu
koostamise ja elluviimisega ei kaas-
ne. Üldplaneeringu jaKSH aruan-
de materjalidega on võimalik tutvu-
da Kiviõli linna veebilehel www.ki-
violi.ee.

OST

OÜEstest PR ostab metsa-ja põl-
lumaad.Tel 504 5215, 514 5215,
info@est-land.ee.

EHITUS

MÜÜK

Soodsate hindadega ehituslik
saematerjal, sauna-, põranda-ja
voodrilauad. Tel 5665 2952, 336
0999.

TÖÖ

Lüganuse Vallavalitsus kuulutab
välja avaliku konkursi lastekait-
sespetsialisti ametikoha täitmi-
seks. Kandideerijatel esitada 24.
septembriks 2014. a avaldus koos
omakäelise kinnitusega, et kandi-
daat vastabteenistusse asumiseks
avaliku teenistuse seaduse sätes-
tatud nõuetele, elulookirjeldus või
CV, tunnistuse või diplomi koopia
vajaliku hariduse kohta. Nõutavad
dokumendidsaata postiga Lüganu-
se Vallavalitsuseleaadressil Kiviõli
tee 8, Lüganuse alevik, 43301 Lü-
ganuse vald võidigiallkirjastatult e-
posti aadressil kantselei@lyganu-
se.ee, märgusõna „KONKURSS“.
Lisainfo Lüganuse valla veebilehel
www.lyganuse.ee.

MÜÜK

Küttepuud (saetud, lõhutud), ehi-
tuslik saematerjal. Kohalevedu.
Tel 552 5322. www.marabi.eu

Küttepuud (lepp 30 €, kask 36 €/

m³, kohaletoomisvõimalus, miini-
mum 5 m³), saematerjal, pakud.
Tel 5677 5859.

OÜTeamwood otsib oma töökasse
kollektiivi tootmistöölisi. Töökoht
asub Sondas. Helistada tööpäeviti
kl 8-17 tel 518 0106.

Müüaküttepuid. Tel 522 5974.

Äntu Mõis müüb reedel, 12.sep-
tembril mitmevärvilisi, septembri
lõpus munemist alustavaid noorka-
nu järgmistes Ida-Virumaa bussi-
peatustes: 7.30 Sonda, 7.45 Kiviõli
turg, 8.15 Maidla, 8.30 Lügananu-
se, 8.45 Purtse, 9.00 Varja, 9.15
Saka, 9.30 Ontika, 9.45 Valaste,
10.00Toila, 10.15Voka, 10.45Vai-
vara, 11.15 JõhviKaubamaja plats,
11.45 Tammiku, 12.15 Sompa,
12.30 Kiikla, 12.45 Mäetaguse,
13.00Pagari, 13.15 Illuka, 13.30
Kuremäe, 13.45 Jõuga, 14.00Iisa-
ku, 14.30Tudulinna, 14.45Avinur-
me. Info tel 327 0206, ringil 5664
3113.

Müüa liiva, killustikku, sõnnikut.
Tel 553 5421 ja 337 2972.

TEENUS

Kaardid ennustavad.
Tel 900 1727.24 h.
Hind 1.09 €/minut.

Kanalisatsiooni-ja reovee ärave-
du. Kanalisatsioonikaevude pu-
hastamine.Mitmesugused makse-
võimalused.Tel 512 1495.

Puhastame katuseid samblast,
tahmast ja muust mustusest.
Värvime katuseid. Tel 5379
9151.

Killustik, liiv, aheraine, sõnnik
koos kohaletoomisega. Veoteenus
kalluriga MAZ. Tel 5664 8482.

Võlgade sissenõudmine.
"Mentalist".

Tel 520 4306.

Pressin
mahla.

Tel 553 5421 ja 337 2972.

Avaldame kaastunnet Ehale,
Karinile ja Kaarile ema ja vanaema

Leida UUSSOO
surma puhul.

Naisansambel NEDAja Juta

Unehõlma süda vajus,
mälestused helged
maha jäid

...

Mälestame endist töötajat

Uno VASSILJEVIT
ning avaldame kaastunnet

Imbile armsa isa kaotuse puhul.

ASi Kiviõli Soojus kollektiiv,
Meeli jaArne



MIKSER

AJA LEHT

TAKSO E1 PURUNES

Pühapäewa hommikulkell 5
sündis Narwas Tallinna maanteel
autode kokkupõrge, milline oma
asjaoludelt on kummalisemaid,
mis üldse juhtuda wõib. Asi juh-
tus autodega nr. 68 ja nr. 1.Esi-
mene neist sõitis linna poole,
teine linnast wälja. Rudõschkini
maja kohal, täiesti siledal jasir-
gel asfalt-teel, kus warase aja
tõttuka mingit liiklemist ei ol-
nud, põrkas kaks taksoautot
õudse raksatusega kokku.

Katastroofi tagajärjel purunes
auto nr. 1wasak külg täielikult,
nr. 68 purunesid klaasid, later-
nad, porilauadja muud nõrge-
mad osad. Sõitjad jäid wigas-
tusteta. Masin nr. 68 lahkus
kokkupõrke kohalt omal jõul.
(Põhja Kodu, 10.september
1934)

NITROFERT OSUTUS
IDA-VIRU EDUKAIMAKS
ETTEVÕTTEKS
Eesti majanduslehe Äripäev me-
toodika poolt 2003. aasta ma-
jandustulemuste põhjal reasta-
tud Ida-Viru ettevõtete seast
osutus üllatuslikult veenva üle-
kaaluga edukaimaks veel mullu
pankrotiohus olnud Kohtla-Järve
keemiaettevõte Nitrofert.

Karbamiidi ja vedelat ammo-
niaaki tootva Nitroferdi lugu on
ehtne fööniksina tuhast tõusmi-
ne. Kui umbes poolteist aastat
tagasi tuli Nitroferdi praegusel
juhatuse liikmel japeadirektoril
Aleksei Nikolajevil teha meele-
heitlikke pingutusi, et leida in-
vestoreid, kes aitaksid ära hoi-
da ettevõtte krahhi, siis selle
nädala teisipäeva õhtul võttis ta
Narva kindluses vastu maakon-
na edukaimaleettevõttelekuu-
luva auhinna.

Kui 2002. aastal sai Nitrofert
41,5 miljonit kahjumit, siis mul-
lu ligemale 43 miljonit krooni
kasumit. (Põhjarannik, 10. sep-
tember 2004)

Kindel taskurahasüsteem hoiab
ka pere eelarve kontrolli all
Swedbanki eraisikute raha-
asjade teabekeskuse juhata-
ja Lee Maripuu kirjutab, et
taskuraha suurus ning and-
mise sagedus sõltub eelkõi-
ge laste vanusest jaka pere-
sisesest kokkuleppest, milli-
seidkulutusi peaks laps üld-
se oma eelarvestkatma.

Nii näiteks võib mõnes pe-
res olla taskuraha vaid kino
või kommide jaoks, teises
peres aga saab laps majan-
dada taskuraha piires enda-
lerõivaste ostmise ja omate-
lefoniarve tasumisega. Eel-
kõige sõltub taskuraha suu-
rus loomulikult pere võima-
lustest jaeelarvest.

Lapsed saavad oma iga-
kuise "tulu" enamasti vane-
matelt saadud taskurahana,
samuti tähtpäevadeks sugu-
lastelt-vanavanematelt ning
suuremad lapsed ka hooaja-
lisi töid tehes, ise raha teeni-

des.Kindel taskurahasuurus
aitab lapsel oma isiklikke ra-
haasju paremini planeerida
jarahaga ümberkäimist har-
jutada,samutiaitab see hoi-
dakontrolli all ka pere eelar-
vet tervikuna.

Näiteks kui anda lapse-
le vastavalt küsimisele või
vajadusele kaks eurot tä-
na ja viis homme, võib see
kuu jooksulkokku moodus-
tada hoopis suurema sum-
ma, kui vanemad on lap-
sele taskurahaks planeeri-
nud.Seetõttu võiksid vane-
mad täpsema ülevaate saa-
miseks kindlasti läbi mõel-
da, kui palju ja kui tihti
nad lapsele raha annavad
ning millised lapsega seo-
tudkulutused jäävadvane-
mate kanda.

Algkooliealisele lapsele
võiks taskuraha anda iga
nädal, kuna kulutuste pla-

neeriminepikema aja peale
võib esialgu olla üpris kee-
ruline. Kooliealisel lapsel
peaks jubakindlasti olema
summa, mille kasutamise
üle saab ta iseseisvalt otsus-
tada.See annab talle mõnin-
gase sõltumatuse, hädava-
jalikud teadmised ja koge-
muse oma rahaasjade kor-
raldamisel, säästmisel. Sa-
muti on see lapsele märk, et
vanemadusaldavad tedaka
rahaasjades.

Gümnaasiumis ja ülikoo-
lis võiks noor inimene saada
kuu piires eelarvestamisega
hakkama. Kuigi teabekesku-
se uuringud näitavad, et ka
täiskasvanud on oma igapäe-
vaste rahaasjade korralda-
misega sageli hädas, oleks
hea, kui vanemad teeksid
lapsele selgeks ka säästmi-
se ja kogumise põhimõtted.
(Tarbija24.ee)

Kindel taskuraha suurus aitab lapsel oma isiklikke rahaasju paremini planeerida jarahaga
ümberkäimistharjutada. SCANPIX

Spordipüksid, mis
vallutasid maailma
Spordisaalidest välja kasva-
nud ja kõrgmoodi tee rajanud
puuvillased spordipüksid on
üks viimase aja populaarse-
maidriideesemeid.

Paljude poiste jameeste rii-
dekappi kuuluvad spordipük-
sid (ingl k sweatpants, sweat
- higi, pants - püksid) olid veel
mõniaeg tagasi rõivastus, mi-
da ei peetud heaks tavakskan-
da või mis näiskoguni kole väl-
ja,kirjutab Business Insider.

Viimaste aastate jooksul on
sweatpantsídpopulaarsemaks
muutunud. Tuntumad spordi-
kaupade brändid on spordi-
püksid koguni üheks oma põ-
hitooteks kujundanud.

Nutikadrõivadisainerid nä-
gid siin võimalust vabaajariie-
te valikus sammuke edasi as-
tuda(enam eikasutata pükste
nimetuses liidetsweat - toim.)
ning püüda turuosa laiendada
toodetega, mida varem vaate-
akendele poleks mingil juhul
tõstetud.

Spordipüksid muudeti kit-
samaks, vormilt loomingulise-
maks. Nendepeal hakati kasu-
tama erisuguseid mustreid ja
mustrite kombinatsioone, ise-
gi palmikmustrit.

Kõige viimasem trend on
aga alt kitsenevad sweatsíd,
mis on popiks saanud nende
pükstekandjate seas, kes ta-
havad esile tuua oma uhkeid
korvpallitosse.

Sel kevadel loetles maail-
makuulus meesteajakiri GQ
sweatpantsíd, mida võib jul-
gelt kanda avalikel üritustel,
koduseinte vahelt väljas.

Ka Ameerika luksuskau-
pade edasimüüja Neiman
Marcus on hullusest nakatu-
nud jamüüb nüüdsest disaine-
rite kavandatud vabaajapükse,
mis maksavad sadu dollareid.

Ei peaks siis üllatusena
tulema, et traditsiooniliselt
spordirõivaid tootvad ettevõt-
ted kulutulena levivast tren-
dist oma kasu lõikavad.Nii te-
gi ka Nike oma Tech Fleece
sweatpants´idega, mis on päl-
vinud kultuslikupoolehoiu pä-
rast pükste väljatulekut turu-
le. Püksipaar maksab 110 dol-
larit (84 eurot).

Pükste sääred on tipust
soonivad, et ei lohiseks järel
ning jätaksidhoitud mulje. Ka
pükste taskud on targalt di-
sainitud - parempoolsel süga-

val taskul on ka lukk, mis jook-
seb mööda säärtpeaaegu põlve-
ni. Suure tasku sees on veel li-
saks ka väiksem. Mugav on see
seetõttu,etenamasti on sellistel
vabaajapükstel suured sügavad
taskud, mis venivad välja. Nikeí
versiooniga seda ei juhtu,kiida-
vad disainerid.Lukk omakorda
välistab selle, et midagi väärtus-
likku taskust välja kukuks.

Tech Fleeceí püksid on saa-
nud väga palju kiitvat tagasi-
sidet. Sneaker Report on sui-
sa väitnud, et tegemist on
maailma kõige mugavamate
sweatsídega.

Business Insideri ajakirjanik
Breton Fischetti leidis, et peab
järele proovima, kas kogu see
kära ühe pükstepaari ümber on
ikka tõsiselt võetav. Ta läks toi-
metuse kõrval asuvasse Nikeí
poodi ning küsis, kas kõnealust
mudelit saadaval on. Poemüü-
jaMikeFish kinnitas, etpüksid
tõesti lähevad nagu soojad saiad
ning iga kord, kui tuleb uus ko-
gus Tech Fleeceí pükse, oste-
takse neid koguni mitmekaupa
ning teavitatakse ka sõpru uute
pükste saabumisest.

Ta lisas, et needkonkreetsed
püksid on kõigist Nikeí kaupa-
dest ühed populaarsemad - seda
nii Ameerikaskui ka rahvusva-
heliselt.Fischetti proovis pükse
(müüja soovitas tal valida oma
numbrist üks number suure-
mad) ning kirjutas ülevaatear-
tiklis, et sai kohe aru, miks need
püksid nii popid on.

"Püksid hoidsid hüppeliige-
sest põlveni kitsalt ümber sää-
re, kuidmitte soonivalt, vaid pii-
savalt mugavalt, et neis joosta.
Mugavalt hoidsid need ka rei-
te ümbert ja vöökohalt. Püks-
te materjal tundus väga kerge,
kuid samas vastupidav. Taskud-
ki on hästi läbimõeldud japrak-
tilised,"kirjeldas Fischetti püks-
teproovimise elamust.

Ainuke, mis ajakirjaniku-
le pähe ei mahtunud, oli püks-
te hind.

"Isegikui need on maailmapo-
pulaarseimad sweatsíd, ei nee-
laks ma alla seda, et need mak-
savad 110 dollarit,mis on kahe-
kordne hind minu lemmikteksa-
de eest. Kui aga keegi on nõus
seda hinda maksma jaarmastab
ülekõige logelemist, siis nendes
pükstes on seda tõepoolestkõige
mugavam teha," ütles ajakirja-
nik lõpuks. (Tarbija24.ee)

Tech Fleece'i spordipüksid on kõigist Nike'i kaupadest ühed populaarsemad
- seda nii Ameerikaskui ka rahvusvaheliselt.
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ÕLLEMAASTIK: Väikesed tootjad tulevad järjest välja oma jookidega

Toila koduõllesõbrad
sihivad oma pruulikoda

Toila käsitööõlle austajad soovivad rikasta-?

da Eesti õlleturgu väikese pruulikojaga, mida on
viimasel ajal kerkinud nagu seeni pärast vihma.

Sirle Sommer-Kalda
sirle@pohjarannik.ee

Augusti lõpus MTÜ Toila
Pruulmeistrid asutanud
Mehis Luus ja Jaak Saar
märkisid, et mõttes mõl-
kuv pruulikoda võiks olla
elulaadikeskuskohalikule
rahvale, aga ka ka turisti-
dele, kellele näidata, kui-
das põhjarannikul heast
õllest lugu peetakse.

"Teiseks oleks see koht,
kus kohalikud pruulijad
saaksidkokku tulla javal-
mistada heade seadmete-
ga kvaliteetset käsitööõ-
lut," selgitasid nad.
Esimene samm

Saare sõnul on mittetu-
lundusühingu asutamine
esimene samm, et koon-
dada selle hobi harrasta-
jadühe mütsi alla ja haka-
taküsima projektitoetusi.

"Esimesed tegevused
võiksid olla koolitused,
aga suurem eesmärk on
rajada valda oma pruuli-
koda. Nagu omal ajal pa-
nid kõik kartulikasvata-

jad seljad kokku ja tegid
Vokka viinaköögi ning kes
tahtis, läks sinna oma vii-
na ajama."

Saar lisas, et toilakate
ettevõtmine on sattunud
ajale, mil Eestis on lahti
läinud mikropruulikodade
ja kodupruulimise buum.
Ta tõi näiteks Räpina pruu-
likoja, mis asub loomema-
jas ja pakub muu hulgas
võimalust osaledakoduõl-
le valmistamise töötoas.

"TahaksRäpinasse külla
minna, olen nendetoredat
õlut juba maitsnud," rää-
kis asjaarmastajast Toila
pruulmeister, kes teenib
leiba VKG Ploki juhina.

Mehis Luus, kelle iga-
päevane töö on Toila valla-
valitsuse arendusnõuniku-
na europrojektidekirjuta-
mine ja elluviimine,leidis,
et sisseseadest võiks es-
maltküsida raha õllekeet-
miskatla ostmiseks. Järg-
misenakuluks ära pudeli-
pesemisagregaat − taara
desinfitseerimine on ko-
dupruulimise juures kõi-
ge tüütum.

Nõudluse järgikasvaks
ka sisseseade. Nii oleks
kodupruulijatel, kes astuk-
sid MTÜ liikmeks, võima-
luskasutada suuremaid ja
korralikumaid seadmeid
kui kodustes tingimustes.
Põnevam valik

"Kui praegu kesken-
dub kodupruulimine kon-
servist õlletoodete tegemi-
sele − kasutatakse valmis
maltoosakomplekte −, siis
pruulikojas saaks hakata
oma algmaterjali tootma
jaretsepte välja töötama.
See oleks osa kohalikust
toidust," selgitas Luus.

Kuidas võiks maitsta
Toila õlu? "See võiks olla
adrumaitseline," pakkus
Saar.

Sellest, et käsitööõlu
kogub aina rohkem popu-
laarsust, kõneleb ka hiljuti
asutatud Eesti väikepruu-
lijate liit. Oma jookidega
on järjestvälja tulnudmi-
tu väikest õlletootjat.

"Mida rohkem väike-
tootjaid on, sedapõnevam
on õllemaastik ja seda sa-
gedamini avastavad inime-
sed, et õlu on midagi totaa-
lselt erinevat sellest mait-
setust masstoodangust,
millega suurtootjad on

turu üle ujutanud," ütles
üks Põhjala pruulikoja ni-
me all käsitööõlut valmis-
tava Õllekunsti OÜ asuta-
jaid Enn Parel Äripäeva-
le. "Nii huvitavat aegaõlle-
maastikul pole Eestis ku-
nagi varem olnud!"

Saar möönis, et see ei
ole ülbitsemine, kui elusa
õllefännid ütlevad, et iga-
sugust poeõlut nad enam
ei joo. "Lihtsalt maitse
muutub."

MEHISLUUS
Pruulikojas saaks hakata

oma retsepte välja
töötama.

Jaak Saare sõnul on mittetulundusühingu Toila Pruulmeistrid asutamine esimene
samm, etkoondada selle hobi harrastajad ühe mütsi alla. MATTI KÄMÄRÄ
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